
MOC DUCHOVNÍCH MUŽŮ – 6. (JOSEF, MUŽ MNOHA JMEN) 

 

Drazí přátelé, vážení hosté, bratři a sestry, 

milost Vám a pokoj ve jménu našeho Pána Ježíše Krista. 

 

Jak dobře víte, věnujeme se poslední týdny některým hrdinům víry. A společně 

jsme došli k překvapivé otázce: S kým že to Pán Bůh vlastně jedná a počítá? 

 

Postupně jsme se podívali na Abrahama, Izáka, Jákoba a Judu. Dnes je před 

námi postava muže, který uzavírá první knihu Tóry a je mu věnováno skutečně 

hodně kapitol. Jde o muže, který v průběhu svého života nesl hned několik jmen 

či přízvisek – Pán snů, Psonthompanéch (Zachránce světa) či Safenat 

Paneach (Zachovatel života či Zjevovatel tajemství). Správně tušíte, že jde  

o Jákobova syna Josefa – jehož jméno lze přeložit jako „Ať přidá!“ (a je tím 

myšleno: „Ať Bůh přidá syny!“)  

 

Kdo z Vás jste někdy četli Josefův příběh? 

 

- Čím Vás nejvíc zaujal? 

 

- Pojďme si příběh společně připomenout, pro ty, kteří ho neznají. 

Co o Josefovi vlastně víme… 

 

Byl synem Jákoba, od jeho milované manželky Ráchel. A byl v pořadí 

jedenáctým synem, tedy předposledním v řadě. Po něm byl už jen jeho bratr 

Benjamín. 

 

Otec ho miloval nad ostatní bratry a dával to patřičně najevo. Mimo jiné mu 

daroval i pestře tkané oblečení. Starší bratři otcovo nadržování nesli velice 

nelibě. (Jevil se jim nejspíš jako rozmazlený spratek, tatínkův mazánek.) 

 

Josef byl obdarován prorockým výkladem snů. Ve svém jinošském věku však 

s tímto darem nevhodně nakládal – místo přízně rodiny sklidil napomenutí otce 

a výsměch, později i nenávist bratří. (Vnímali ho jako náfuku.) 

 

Navíc donášel na své bratry otci, čímž ve svých bratrech vzbuzoval jen další 

hněv. (Takového člověka označujeme obvykle jako práskače a hajzlíka.) 

 

Bratři ho jednoho dne chytili, hodili do cisterny na vodu, původně ho chtěli 

zabít, ale nakonec Josefa prodali karavaně cestující do Egypta. Tátovi řekli, že 

ho roztrhala dravá zvěř. Josefovi tou dobou bylo asi 17 let. 

 



V Egyptě byl prodán do domu Putifara, kde se osvědčil jako velmi schopný 

organizátor. Po skandálu, který způsobila Putifarova manželka, která si 

z pohledného otroka Josefa chtěla udělat milence, skončil Josef ve vězení. 

 

Dá se říci, že se dostal na samé společenské dno, kam až to šlo – otrok ve 

vězení. Nebylo to asi nejhorší vězení, bylo spíš prominentní. 

 

Nicméně jako otrok neměl žádná práva. Ale nakonec i zde se osvědčil jako 

skvělý organizátor. Díky výkladu snů svých spoluvězňů se nakonec přeci jen 

dostal z vězení (i když to nějakou dobu trvalo). 

 

Stanul před faraonem, kterému vyložil jeho dva sny – o sedmi letech 

blahobytu a sedmi letech hladu. Faraonovi kněží a služebníci byli na výklad snu 

„příliš krátcí“ anebo nenašli dost odvahy, aby říkali vládci pravdu. 

 

S tím Josef, otrok bez práv, neměl nejmenší problém. Kromě výkladu snů hned 

navrhnul i řešení, jak se na nadcházející situaci připravit. Skoro, jako by tím 

říkal: „Haló, tady jsem, jmenuji se Josef, vím, jak to zorganizovat, no a shodou 

okolností mám poměrně dost času…“  

 

Faraonem je ustanoven jako vezír – tedy ten, kdo je po faraonovi druhým 

mužem v zemi a kdo má plné oprávnění jednat ve jménu panovníka. 

 

Josef dokáže zorganizovat výběr zásob na špatné časy. A ve špatných časech 

pak dodává pokrm hladovějícím. I když výměnou za obilí pro vládce země 

postupně získá majetek, stáda, pozemky, a nakonec i lidi, kteří se stanou 

vlastnictvím (otroky) faraona. 

 

Víme také, že se v Egyptě ožení s dcerou kněze, s níž má dva syny. Má novou 

rodinu a nejspíš s tou původní už nepočítá…, možná chce zapomenout na bolest. 

 

Do Egypta za potravou v době hladomoru putují Josefovi bratři. On je 

poznává, oni jeho nikoli. Nakonec se jim dá poznat a dojde k jejich usmíření  

a k pozvání celé původní rodiny do Egypta. Zde je jim přidělena země Gošen, 

která je bohatou pastvinou pro jejich stáda. 

 

Oba Josefovi synové Efraim a Manases nakonec dojdou požehnání od dědečka 

Jákoba, zatímco syn Rúben je pro své selhání vyřazen z dědického požehnání, 

Josef nakonec skrze syny přijímá požehnání a díl dědictví, které náleželo 

prvorozenému synu. 

 

Když otec zemře, Josef mu vystrojí pohřeb a vynese jeho pozůstatky do 

Kenaanu. 



 

Nahlédněme do textu, který máme zapsán v poslední, tedy 50, kapitole knihy 

Genesis, verše 14-21, kde čteme: 

Po otcově pohřbu se Josef vrátil do Egypta se svými bratry a se všemi, kteří  

s ním vyšli pochovat jeho otce. Když si Josefovi bratři uvědomili, že jejich otec 

je mrtev, řekli si: „Jen aby na nás Josef nezanevřel a neoplatil nám všechno zlo, 

kterého jsme se na něm dopustili.“ 

Proto mu vzkázali: „otec před smrtí přikázal: Josefovi řekněte toto: »Ach, 

odpusť prosím svým bratrům přestoupení a hřích, neboť se na tobě dopustili 

zlého činu. Odpusť prosím služebníkům Boha tvého otce to přestoupení.«“ Josef 

se nad jejich vzkazem rozplakal. 

Pak přišli bratři sami, padli před ním a řekli: „Tu jsme, měj nás za otroky!“ 

Josef jim však odvětil: „Nebojte se. Což jsem Bůh? Vy jste proti mně zamýšleli 

zlo, Bůh však zamýšlel dobro; tím, co se stalo, jak dnes vidíme, zachoval naživu 

četný lid. Nebojte se už tedy; postarám se o vás i o vaše děti.“ Tak je těšil  

a promlouval jim k srdci. 

 

Ocitli jsme se chvíli po pohřbu praotce Jákoba. Josef se s rodinou vrací ze země 

Kenaan, kde otce pohřbili do rodinné hrobky. A bratři najednou dostávají strach. 

 

- Proč, podle Vás, dostali bratři najednou strach, když jim jejich jednání 

Josef odpustil? Mnoho let jim přeci nic nevyčítá a jedná s nimi dobře? 

 

Mám za to, že těch důvodů je hned několik. (1) Je to jejich smýšlení o Josefovi. 

A tady navazuji na minulé slovo Bohdana o tom, jak o některých lidech či 

událostech máme naučené špatné smýšlení. Josefovi bratři se domnívali, že 

s nimi Josef jedná dobře pouze z úcty k jejich společnému otci, avšak ve 

skutečnosti prahne touhou po pomstě za to, jak ho v mládí ponižovali.  

 

(2) Jejich svědomí je obviňovalo z toho, že se k bratrovi zachovali krutě.  

A nejspíš jim docházelo, že nedokážou odčinit to, co kdysi udělali. 

 

(3) Nedokázali přijmout nabídnuté odpuštění a milost. Chtěli si to u bráchy 

nějak pojistit, proto si vymysleli příběh, co mu vzkazuje otec. Nedokázali 

pochopit, že Josef nežádal za své utrpení zadostiučinění. On jim kdysi při 

setkání ve společném rozhovoru nezamlčel to, že mu ublížili, ale na druhou 

stranu jim projevil milost. 

 

- Čím se, podle Vás, vyznačuje milost? 

 

Tím, že si ji nijak NEMŮŽEME ZASLOUŽIT a že K NÍ NIC NEMŮŽEME 

PŘIDAT.  

 



Když jsem přemýšlel nad tím, proč Josef pláče, napadlo mě hned několik 

možnosti – pláče lítostí nad tím, že mu jeho bratři nedůvěřují v tom, že jim 

poskytl odpuštění a milost. Možná pláče nad tím, když vidí, jak se bratři snaží 

odčinit to, co mu kdysi provedli. Anebo pláče proto, že se mu připomněly 

všechny ty strasti a hrůzy, kterými musel projít. Nakonec to nic ale nemění na 

jeho laskavém postoji a projevuje svou sílu právě v odpuštění. 

 

ODPUŠTĚNÍ A MILOST NÁM NEZBÝVÁ NEŽ (1) BUĎ PŘIJMOUT 

ANEBO (2) ODMÍTNOUT. NENÍ ŽÁDNÁ TŘETÍ MOŽNOST. 

 

Na Josefovi se mi líbí, jak své bratry těší a promlouvá k jejich srdci: 

 

„Nebojte se. Což jsem Bůh? Vy jste proti mně zamýšleli zlo, Bůh však zamýšlel 

dobro; tím, co se stalo, jak dnes vidíme, zachoval naživu četný lid. Nebojte se už 

tedy; postarám se o vás i o vaše děti.“ 

 

Najednou nahlížíme na Josefa jako na toho, kdo díky odmítnutí, ústrkům, 

ponížení, křivým obviněním, zapomenutí z rozmazleného fracka vyrostl 

v laskavého, moudrého, odpouštějící a velkorysého muže. Nehraje si už na 

nic, co není. Svému postavení rozumí jako službě – druhým lidem,  

a především své rodině. 

 

Josefův příběh nás samotné může inspirovat hned v několika směrech. 

 

- Jak Tě formují ústrky a neúspěchy? Jak se s nimi vyrovnáváš? 

 

Když je ti ouvej, roste v tobě hořkost, nebo si spíš připomínáš slova, která říkají: 

„Víme, že všecko napomáhá k dobrému těm, kdo milují Boha, kdo jsou povoláni 

podle jeho rozhodnutí.“ (Římanům 8:28) 

 

- Jaký postoj zaujímáš k lidem, kteří Ti v minulosti ublížili? 

 

Jsi ochoten jim odpustit? Anebo využiješ, pokud máš příležitost, jim dát „pěkně 

sežrat“ to, jak se k tobě chovali? Pravda je, že každé odpuštění má svou cenu. 

Určitě nejméně tu, která souvisí s bolestí ze zranění, která Ti druzí způsobili. 

 

- Znáš své místo v komunitě, v níž žiješ? Znáš své kvality i nedostatky? 

 

Usiluješ o uznání a slávu u druhých, nebo o to, abys vyrostl? Chceš se předvést, 

nebo chceš prospět druhým? Je přirozené a je zcela v pořádku, že v mládí 

chceme každý dokázat něco úžasného, prosadit se, být vidět a slyšet, mít vliv. 



V patnácti toužíme změnit celý svět, ve dvaceti chceme změnit svou zemi, ve 

třiceti změnit své město, ve čtyřiceti změnit svou rodinu a v padesáti konečně 

přijdeme na to, že budeme rádi, když se nám podaří změnit alespoň své srdce. 

 

Nakonec je Vám největší odměnou to, když se dozvíte, že jste někomu prospěli, 

nebo na něj měli dobrý vliv. Zmíním svou čerstvou zkušenost. Měl jsem 

rozhovor s jedním bratrem, za nímž je ohromný kus práce s lidmi na jižní 

Moravě. Bezpochyby ovlivnil místo, kde žije, a nadále pomáhá, kde se dá. Při 

rozhovoru mi zničehožnic poděkoval za to, jaký jsem měl vliv na jeho 

rozhodování a nasměrování. Stalo se to před více jak třiceti roky, v době, kdy 

jsem sám začínal. Přiznám se, že jsem byl na rozpacích, ale nakonec jsem si 

mohl říci, že všechna ta námaha opravdu nebyla marná. Jsem vděčný za to, že 

jsem někomu mohl prospět. 

 

Možná úplně jinak začneme nahlížet na svůj život a poslání, když vše 

nahlédneme Josefovými očima. On nakonec došel k tomu, že všechno to, čím 

prošel, sloužilo k záchraně rodiny a bylo Božím, nikoli jeho, plánem. 

 

Když se na Josefův příběh sám dívám s určitým odstupem – vidím nejprve 

ambiciózního rozmazleného mladíka, kterého životní situace naučí nejprve 

pokoře. A pak postupně přichází to ostatní. 

 

Jeho duchovní moc se opírá o tři důležité skutečnosti: (1) NEBOJÍ SE 

PRACOVAT SE SCHOPNOSTMI A DARY, které jsou mu dány – výklad 

snů a organizační schopnosti; (2) ZŮSTÁVÁ i v těch nejtěžších chvílích 

MUŽEM NADĚJE a neztrácí důvěru v Boží plán se svým životem, konečně 

(3) je Josef člověkem, který VELKORYSE ODPOUŠTÍ. 

 

Na závěr slova bych rád se všemi Vámi společně pronesl Modlitbu Páně. A až 

se dostaneme k té části, v níž se mluví o odpuštění, zastavme se na pár vteřin,  

a přemýšlejme nad tím, zda slova, která vyslovujeme, opravdu myslíme 

vážně. 

 

Petr Plaňanský (KS Nymburk 10.12.2023) 


